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Zápis č. 5/2014 

z výjezdního zasedání Ústřední odborné komise chovatelů drůbeže,  

jež se konalo dne 3. až 4. září 2014 v Litovli  

 
Přítomni:    Jaroslav Bayer, Václav Brdička, Miloslav Hertl, Pavel Hrubeš, Tadeáš Jokiel, Jaroslav Kalaš,   

                    Ivan Pavel, Peter Žuffa a Eliška Stejskalová 

Omluveni:  Josef Škoda, Josef Vilhelm 

Host:           Miloslav Jarkovský 

 

PROGRAM: 

1. Úvod, kontrola usnesení z minulých jednání 

2. Posuzování drůbeže v ČR 

3. Upřesnění plánu práce pracovních komisí ÚOK CHD 

4. Uznávací řízení kontrolovaných chovů drůbeže 

5. Různé, diskuse, závěr 
  

Ad 1)  Úvod kontrola usnesení z minulých jednání 

     Jednání zahájil Jaroslav Bayer, předseda ÚOK CHD. Zapisovatelkou byla jmenována Eliška 

Stejskalová, ověřovateli zápisu Tadeáš Jokiel a Jaroslav Kalaš. Následovala kontrola usnesení. 

Většina bodů usnesení z minulých jednání či porad pracovních skupin byla splněna. Nesplněno bylo 

Usnesení DR 14/2/6/1 týkající se samostatné expozice mladých chovatelů (MCH) na Celostátní 

výstavě mladé drůbeže. Účastníci jednání znovu zopakovali, že ÚOK CHD nesouhlasí se 

samostatnými expozicemi MCH na celostátních výstavách. Nejen, že MCH takové expozice 

nepomohou, ale právě naopak, poškodí MCH (expozice působí neuceleně, zvířata MCH nejsou 

konfrontována se zvířaty dospělých chovatelů, i když mají MCH prodejná zvířata, tak kupující 

zpravidla vybírají jen z hlavní expozici dospělých chovatelů, zvířata MCH se proto hůře prodávají). 

ÚOK CHD si je vědoma, že na samostatnou expozici MCH nepanuje mezi odbornostmi jednotný 

názor. Proto navrhuje, aby v rámci přípravy Celostátní výstavy drobného zvířectva byly osloveny 

odbornosti chovatelů králíků, holubů a drůbeže a podle toho, jaký převládne názor, pak byla či 

nebyla na CV připravena expozice MCH. 

     Dále bylo konstatováno, že nejvyšším řídícím orgánem v odbornosti chovatelů drůbeže není 

Ústřední konference delegátů odbornosti chovatelů drůbeže, ale Rada Plemenné knihy drůbeže – 

Rada PKD. (Drůbež je zařazena mezi hospodářská zvířata a nejvyšším předpisem je tzv. 

plemenářský zákon.) Z tohoto důvodu budou ODBORNÉ směrnice, vztahující se k plemenářské 

práci, předkládány ke schválení Radě PKD. Předejde se tak nesystematickým zásahům do směrnic, 

k nimž dochází na konferencích, kdy jsou do směrnic zapracovány nařízení nesplnitelná vzhledem 

k rozpočtu ÚOK CHD či celkově nesystematická opatření. Na příštím jednání Rady PKD bude 

předložena Směrnice pro registraci a uznávání plemen, barevných rázů nebo variet drůbeže v ČSCH.  

     Zrekapitulovány byly závěry z porad věnovaných genetických zdrojům. Bylo konstatováno, že 

ÚOK CHD má metodický úkol. Vlastní šlechtění a konkrétní plemenářské kroky vždy budou na 

chovatelích a záleží jen na nich, jestli se metodickými doporučeními budou řídit. Bylo řečeno, že 

zásadní význam v otázce organizace a plemenitby má také Klub chovatelů českých slepic a je na 



něm, jestli bude či nebude adekvátně pracovat. Nově budou chovy s genetickými zdroji českých 

slepic umístěny nejen u drobnochovatelů, ale také na univerzitách či středních školách. Od tohoto 

kroku se očekává rozšíření populace a zmírnění dopadu často praktikované příbuzenské plemenitby.  

Ivan Pavel informoval o prvních dvou selekcích na exteriér uskutečněných v těchto nových chovech 

českých slepic. Pavel Hrubeš referoval o opatřeních týkajících se liniové plemenitby a nezbytnosti 

sledovat původy zvířat. 

     Ohledně účasti na mezinárodním školení posuzovatelů drůbeže v Itálii bylo konstatováno, že 

namísto Ivana Pavla, jenž zůstane v ČR z důvodu konání speciální výstavy českých hus, pojede 

Václav Nedělka ml. Dalšími třemi účastníky tohoto školení budou: Jaroslav Bayer, Tadeáš Jokiel a 

Peter Žuffa.  

USNESENÍ DR 14/5/1/1: ÚOK CHD nesouhlasí se zřízením samostatné expozice mladých 

chovatelů v rámci celostátních výstav. Navrhuje, aby se k této záležitosti vyjádřily odbornosti 

chovatelů králíků, holubů a drůbeže a ohledně zřízení expozice MCH na CV bylo rozhodnuto 

demokraticky. Na jednání ÚV ČSCH dne 16. 9. 2014 toto projedná Jaroslav Bayer. 

USNESENÍ DR 14/5/1/2: Odborné směrnice týkající se drůbeže, jež se vztahují k plemenářské práci, 

budou předkládány ke schválení Radě Plemenné knihy drůbeže, která je nejvyšším řídícím orgánem 

této odbornosti v ČSCH, a to z důvodu, že drůbež je jako jediná v rámci ČSCH zařazena mezi 

hospodářská zvířata.  

 

  Ad 2)  Posuzování drůbeže v ČR 

     Podrobně bylo hovořeno o posuzování drůbeže, zrekapitulovány byly závěry z jednání zástupců 

ÚOK CHD a klubů chovatelů drůbeže. Informace bude znovu zveřejněna v časopise Chovatel. 

Klubům chovatelů drůbeže bude zaslán dopis s opětovným připomenutím tohoto usnesení. ÚOK 

CHD je zřizovatelem klubů, nebude-li toto některý z klubů ochoten akceptovat, bude ÚOK CHD 

nucena vyvodit důsledky. 

USNESENÍ DR 14/5/2/1: V České republice platí od roku 1990 známkový systém posuzování 

drůbeže, který plně vyhovuje. Posouzení zvířat na klecích musí být v českém systému. Jakýkoliv jiný 

systém posuzování lze využít pouze souběžně jako neoficiální (doplňkový) způsob. Výjimku tvoří 

mezinárodní výstavy pořádané pod hlavičkou Evropského chovatelského svazu.   

 

Ad 3)  Upřesnění plánu práce pracovních komisí ÚOK CHD 

     Řešena byla především činnost komise pro přípravu adeptů. S ohledem na zdravotní důvody 

ukončil svoji práci jako předseda této komise Ladislav Štolba. Novým předsedou byl jmenován 

Václav Nedělka ml. Příprava adeptů bude nově probíhat ve tříletých cyklech, adepti nebudou 

přijímáni každým rokem. Ostatní komise budou svolávány po předešlé domluvě s předsedou ÚOK 

CHD. 

USNESENÍ DR 14/5/3/1: Novým předsedou komise pro přípravu adeptů byl jmenován Václav 

Nedělka ml. Příprava adeptů bude probíhat ve tříletých cyklech. Jednání ostatních pracovních 

komisí ÚOK CHD bude svoláváno po domluvě s předsedou ÚOK CHD. 

 

Ad 4)  Uznávací řízení kontrolovaných chovů drůbeže 

     K 30. 9. 2014 bude zpracován seznam zájemců o kontrolované chovy drůbeže na rok 2015 

(netýká se genetických zdrojů). Uznávací řízení bude provedeno s ohledem na možnosti rozpočtu 

ÚOK CHD. Letošní Ústřední konference delegátů odbornosti chovatelů drůbeže přijala rozhodnutí 

provádět uznávací řízení na náklady ÚOK CHD. Letošní rozpočet však s tímto nepočítá. V návrhu 

rozpočtu na rok 2015 bude tato položka zohledněna. 

USNESENÍ DR 14/5/4/1: Uznávací řízení kontrolovaných chovů drůbeže na rok 2015 bude 

provedeno s ohledem na možnosti rozpočtu ÚOK CHD. 

 

 

 



Ad 5)  Různé, diskuse, závěr 

     Ivan Pavel informoval, že výbor Sboru posuzovatelů drůbeže obdržel podnět na neadekvátní 

jednání adepta Miloslava Klimka v rámci výstavy Náš chovatel 2014. Adept bude pozván na příští 

jednání ÚOK CHD, kde s ním bude záležitost projednána a z jeho jednání budou vyvozeny důsledky. 

     Dále bylo ujednáno, že Jaroslav Bayer předloží na následném jednání ÚV ČSCH návrh ÚOK 

CHD, aby termín celostátních výstav byl hájený. Otázka, jestli se zákaz konání bude týkat všech 

výstav nebo jen výstav vyšších stupňů je věcí dalšího rokování. Pro posuzovatele by platil zákaz 

posuzování na uvedených výstavách. Předpokladem je, aby byly včas známé termíny konání CV. 

     Václav Brdička informoval o svém návrhu pro ÚV ČSCH, aby byla vyhlášena svazová soutěž 

s finanční motivací o nejlepší svazové webové stránky, na níž by navazovala možnost využít 

fotografie z těchto webů v redakci časopisu Chovatel. ÚOK CHD dále schválila nákup 20 svazových 

kalendářů pro propagační účely. 

     Velice podrobně byl řešen návrh rozpočtu ÚOK CHD na rok 2015. Při jeho tvorbě se vycházelo 

z výsledku hospodaření v roce 2013 a z průběhu dosavadního hospodaření ÚOK CHD v roce 2014. 

Příjmová část navrhovaného rozpočtu na rok 2015 je v celkové výši 360.000,- Kč (vzdělávací fond 

posuzovatelů 31.500,- Kč, tržby za rodokmeny 4.500,- Kč, tržby za kroužky drůbeže – hlavní 

objednávka 189.000,- Kč, tržby za kroužky drůbeže -doobjednávka 10.000,- Kč, tržby za členské 

známky – podíl 45.000,- Kč, dotace MZe ČR na činnost – podíl 80.000,- Kč). Nákladová část 

navrhovaného rozpočtu ÚOK CHD na rok 2015 je v celkové výši -450.000,- Kč. Letošní Ústřední 

konference delegátů odbornosti chovatelů drůbeže schválila uznávací řízení v kontrolovaných 

chovech drůbeže celé na náklady ÚOK CHD. Tato položka je nejvyšší v navrhovaném rozpočtu (-

160.000,- Kč), rozpočet je z tohoto důvodu koncipován jako nevyrovnaný. Návrh rozpočtu ÚOK 

CHD na rok 2015 bude předložen k jednání ÚV ČSCH dne 16. 9. 2014. 

USNESENÍ DR 14/5/5/1: Adept Miloslav Klimek bude pozván na příští jednání ÚOK CHD, kde 

s ním bude projednáno jeho neadekvátní jednání na výstavě Náš chovatel 2014 a z tohoto jednání 

budou vyvozeny důsledky. 

USNESENÍ DR 14/5/5/2: Jaroslav Bayer přednese na následném jednání ÚV ČSCH návrh na 

hájení termínů celostátních výstav.  

USNESENÍ DR 14/5/5/3: ÚOK CHD bere na vědomí informaci Václava Brdičky o návrhu na 

vyhlášení finančně motivované soutěže o nejlepší svazové webové stránky a možnost využití fotografií 

z těchto stránek v redakci časopisu Chovatel.  

USNESENÍ DR 14/5/5/4: Z rozpočtu ÚOK CHD bude nakoupeno 20 svazových stolních kalendářů 

pro propagační účely. 

USNESENÍ DR 14/5/5/5: ÚOK CHD zpracovala návrh rozpočtu na rok 2015, příjmová část 

360.000,- Kč, výdajová část – 450.000,- Kč. Rozpočet je koncipován jako nevyrovnaný z důvodu, že 

Ústřední konference delegátů odbornosti chovatelů drůbeže schválila uznávací řízení 

v kontrolovaných chovech drůbeže celé na náklady ÚOK CHD. 

 

Jednání bylo ukončeno ve 23.45 hodin. 

 

                                                                               Jaroslav Bayer, v. r. 

                                                                     předseda ÚOK chovatelů drůbeže 

 

 

 
 

Zapsala: Eliška Stejskalová 

Ověřovatelé zápisu: Tadeáš Jokiel, Jaroslav Kalaš 
(ověřování bylo ukončeno dne 15. 9. 2014) 

 


